
PROTOKÓŁ  Nr XXII/2012
Sesji Rady Gminy Manowo

odbytej w dniu 27 września 2012 roku

Sesję  rozpoczęto  o  godz.  1120,  zakończono  o  godz.  1330.  Posiedzenie  odbyło  się  w sali 
posiedzeń UG Manowo.

Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy obecności. 

Ponadto w obradach Sesji udział wzięli:
1. Wójt Gminy                            -     Roman Kłosowski
2. Sekretarz Gminy                     -    Irena Oleksy
3. Skarbnik Gminy                     -     Bożena Tomaszewska
4. Protokolant -     Anna Drabik

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg załączonych
list obecności.

Ad.I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji
Otwarcia XXII Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy 
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 15 radnych.

Do porządku obrad uwag nie wniesiono. 

I. Sprawy regulaminowe:
1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji.
2. Przyjęcie protokołu XXI Sesji Rady Gminy.
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym.
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym.
5. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy.
6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji.
7. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym.
8. Interpelacje i zapytania.
9. Trybuna obywatelska.

II. Sprawy problemowe:
1. Podjęcie uchwał w sprawie:

a) rozpatrzenia informacji o przebiegu wykonania budżetu 
za I półrocze 2012 roku,

b) zmian w budżecie Gminy na 2012 r.,
c) podziału Gminy Manowo na okręgi wyborcze, ustalenia ich granic i numerów 

oraz liczby radnych wybieranych w każdym okręgu.
2. Wolne wnioski i informacje.
3. Odpowiedzi na interpelacje.
4. Zakończenie.

Ad.I.2. Przyjęcie protokołu XXI Sesji Rady Gminy
Protokół XXI przyjęty został 10 głosami za, przy 5 wstrzymujących się.   



Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 
okresie międzysesyjnym
Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się 
następującymi sprawami:

� 1 września uczestniczyłem w dożynkach gminnych w Wyszewie.
� 6, 13 i 20 września pełniłem dyżury w UG Manowo.
� 8 września odbyły się dożynki sołeckie w Kretominie.
� 20 września odbyło się wspólne posiedzenie stałych Komisji Rady Gminy.  
� 22 września brałem udział w święcie pieczonego ziemniaka w Boninie. 

Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym

Wójt przekazał następujące informacje:
� Brałem  również  udział  w  imprezach,  o  których  mówił  pan  Przewodniczący  Rady. 

Dziękuję  wszystkim  radom  sołeckim  za  udział  w  dożynkach  gminnych.  Dziękuję 
Sołectwu Kretomino za wieniec dożynkowy, który na dożynkach powiatowych zdobył II 
nagrodę.  Trzeba  przyznać,  że  wieńce  są  coraz  ładniejsze  i  wymagają  więcej 
zaangażowania i pracy. 

� Otrzymaliśmy  z  Ministerstwa  Sportu  i  Turystyki  do  podpisania  umowę  na 
dofinansowanie budowy stadionu w Manowie (kwota do 1.000.000 zł – do 31% wartości 
inwestycji). Budowa nie przekroczy kwoty 2.500.000 zł. 

� Odbył się przetarg na płytę stadionu (595.000 zł netto). W przyszłym tygodniu firma 
rozpocznie  prace.  Uzgodniliśmy,  że  płatności  będą  realizowane  w  przyszłym  roku 
chyba, że otrzymamy 100.000 zł dotacji z ministerstwa Sportu przewidzianą rok 2012 i 
do tej kwoty uregulujemy faktury.  

� 25  września  mieliśmy  spotkanie  w  Urzędzie  Gminy  z  przedstawicielem  firmy 
Oświetlenia Północ w sprawie oświetlenia na terenie gminy. Podobnych spraw w całym 
obsługiwanym przez nich rejonie jest bardzo dużo, dlatego wszystko będzie po kolei 
realizowane. Zaczniemy od Manowa (od Nadleśnictwa w kierunku p. Szczeblewskiego w 
dwóch uliczkach, nowa oprawa na byłym dworcu PKP). 

� Sprawa śmieci – mieliśmy już kilka spotkań w tej sprawie. Między innymi 5 gmin chce 
utworzyć związek celowy: Świeszyno, Malechowo, Sianów, Będzino i Manowo. Chcemy 
wspólnie  zrealizować  to  zadanie.  Powstanie  komórka,  która  zajęłaby  się 
kompetencjami, które przysługują wójtowi w tym zakresie. Jesteśmy przekonani, że 
wspólne  działanie  może  spowodować  osiągnięcie  lepszego  efektu  w  przetargu  i 
sprawniejszą organizację. Ten temat na pewno będzie wzbudzał w najbliższym okresie 
bardzo  dużo  kontrowersji.  Obiektywnie  oceniając  możliwości  i  sposoby  naliczania 
stawek – każda metoda jest niedoskonała. Obie metody uderzą w najbiedniejszych – 
albo w emerytów, albo rodziny wielodzietne. Nie ma złotego środka. My jeszcze w tym 
roku będziemy musieli podjąć kilka uchwał. Nie będziemy jeszcze ustalali stawek, ale 
będą już pierwsze przymiarki. Sugeruję, że dobrym wzorcem do wyliczeń są wspólnoty 
mieszkaniowe.  Na  przykładzie  Rosnowa  twierdzę,  że  różnica  między  aktualnymi 
stawkami a nowymi będzie nieduża. Ustawa mówi również o tym, że należy wliczyć to, 
że jakiś procent mieszkańców nie będzie płacić. 

� W październiku chcemy wyciąć drzewa: w Grzybnicy, w Wyszeborzu, w Manowie (koło 
kapliczki). 

� 22 października odbędzie się przetarg na 5 działek budowlanych w Manowie i na 17 
boksów garażowych w Rosnowie. 

� Sprawa gruntów w Manowie jest aktualna. Pan Wysokiński na bieżąco kontaktuje się z 
Urzędem. Pod koniec listopada odbędzie się przetarg.
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Ad.I.5 Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy
Następnie informację  o stanie finansowym Gminy przedstawiła Bożena Tomaszewska – 
Skarbnik Gminy. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 

Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: w informacji w 2 są dwie takie same kwoty (Dutka 
– Orlik Rosnowo).

Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy:  ta kwota jest zdublowana.

Radna Daria Stasiak: za jaki miesiąc jest zapłacone ostatni raz za gazetę Manowską?

Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: nie są zapłacone faktury od lutego (bez maja) 
2012 roku (miesięcznie 1849 zł).

Radna  Barbara  Zmuda-Trzebiatowska:  czy  zaległości  w  stosunku  do  Poczty  Polskiej 
obejmują również korespondencje wysyłaną przez Straż Gminną?

Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: tak

Wójt:  od  poniedziałku  będziemy  wysyłać  decyzje  dotyczące  płatności  z  tytułu  opłaty 
adiacenckiej (Kretomino). W ostatnim kwartale z tego tytułu spodziewamy się wpływów w 
wys. ponad 200.000 zł. 

Radny Sławomir Jamka: kwota 8.500 zł  za pokazy historyczne – czy chodzi  o imprezę 
„Goci na Kamiennych Kręgach” i koszt naszej promocji?

Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy:  tak

Radna  Daria  Stasiak:  czego  dotyczy  zaległość  wobec  Energa-  operator  (przyłącze 
energetyczne) – 4.421,54 zł?

Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy:  opłaty za przyłącza energetyczne w budynku 
sportowym w Cewlinie. 

Ad.I.6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał pojętych na 
ostatniej sesji. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu.

Ad.I.7 Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym

Brak

Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania
Radny Janusz Sałek: podczas dyżuru radnego mieszkańcy zgłosili następujące problemy:

� Nieczynna latarnia koło garaży pod lasem.
� Zdewastowane urządzenia na placu zabaw.
� Latarnia koło p. Cieślaka.
� Za wcześnie się włączają lampy i za późno wyłączają.
� Opłaty za korzystanie z klubu – prawdopodobnie Wójt wprowadził wyższe opłaty za 

korzystanie z klubu.
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Wójt: sprawa tych lamp jest już zgłoszona.

Radna  Barbara  Zmuda-Trzebiatowska:  czy  w  przypadku  korzystania  z  klubu  przez 
wspólnoty mieszkaniowe można byłoby zrobić odpłatność godzinową? Czasami spotkanie 
wspólnoty trwa godzinę i opłata 200 zł + VAT jest zbyt wysoka. 

Roman Kosowski – Wójt Gminy: gdy przystąpiliśmy do zamiaru wymiany ciepłociągów i 
rozmów nt. wymiennikowni ciepła w każdej wspólnocie kilka osób zaczęło wymagać, aby w 
pomieszczeniach  (własność  wspólnot),  gdzie  ma  być  wymiennikownia  ciepła  kafelki, 
boazerie itp., bo gmina to powinna zrobić. Jest to dzielenie się na strony. 
Na tamten czas podjęta została taka decyzja, ale jeszcze raz to rozpatrzymy. 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: miesiąc temu o tym z Wójtem rozmawiałem i jeszcze nikt 
nie ponosił takich kosztów. Będą jeszcze na ten temat prowadzone rozmowy. 

Radny Stanisław Turowski:
� 2 tygodnie temu zarwał się chodnik koło budynku dawnej szkoły. Do tej pory nic 

tam nie zostało zrobione.

Ad.I.9. Trybuna obywatelska

Paweł Teterycz – Sołtys Sołectwa Cewlino: dziękuję stronie urzędowej – p. Wójtowi i  p. 
sekretarz. Udało nam się do zatrudnienia pracownika w świetlicy. 11 września odbył się 
konkurs,  który  wygrała  Anna  Stol  z  Rosnowa.  Ma  wykształcenie  pedagogiczne  i 
doświadczenie w pracy z dziećmi. Przedstawiła najlepszą koncepcję funkcjonowania naszej 
placówki. Od 11 września Cewlino ma gospodarza klubu. 

Radny Konstanty Dańczak:
� Po postawieniu wiaty przystankowej w Kretominie na ul. Kretomińskiej położony 

został polbruk (z rozbiórki).  
� Systemem gospodarczym dokonaliśmy wymiany  pokrycia  dachowego (blacha)  na 

wiacie przystankowej przy ul. Koszalińskiej. Przyciąłem również krzaki.
� Zorganizowaliśmy  dożynki  sołeckie.  Dziękuję  wszystkim  radnym,  Wójtowi  oraz 

Przewodniczącemu Rady za przybycie na nasze dożynki. 
� Zakończono  prace  odwodnieniowe  przy  drodze  nr  11  w  Kretominie  i  na 

skrzyżowaniu. 
� Z p. Kupidurą byliśmy w  GDDKiA Szczecin Rejon  Koszalin na ul. Kupieckiej w 

sprawie  zalewania  szklarni  na  ul.  Koszalińskiej.  Na  miejsce  przyjechało  5 
pracowników GDDKiA oraz p. Wójt. Doszliśmy do wniosku, że trzeba przedłużyć 
odwodnienie i  walczę o to,  żeby był zrobiony chodnik do ulicy Rolnej.  We 
wtorek  ponownie  byłem  w   GDDKiA  i  otrzymałem  informację,  że  będzie 
zrobiony chodnik od ulicy Poziomkowej do Rolnej oraz odwodnienie. 

� Zostały zakończone prace przy budynku na boisku sportowym. Budynek został 
ocieplony, zamontowane są plastikowe okna oraz wyposażony w nowe meble. 

� Sołectwo  Kretomino  uczestniczyło  w  dożynkach  powiatowych,  na  których 
nasz wieniec zajął II miejsce. Otrzymaliśmy nagrodę w postaci bonu na 800 zł. 
Kupiliśmy za to patelnię elektryczną. Dziękuję Andrzejowi Sokalskiemu, który 
bardzo dużo pomaga przy wszystkich pracach. 

Joanna Margraf – Dyrektor Szkoły Podstawowej w Rosnowie: 
� Zapraszam wszystkich na obchody 50-lecia Szkoły Podstawowej w Rosnowie, które 

będą połączone z nadaniem imienia 26 Pułku Lotnictwa Myśliwskiego. Uroczystość 
odbędzie się 12 października o godz. 1300. 
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� 15 września odbył się festyn rodzinny oraz turniej ochotniczych straży pożarnych 
oddziału  ratownictwa  medycznego.  Na  turniej  zaproszenie  przyjęła  p.  Kurator 
Zachodniopomorska. Była pod wrażeniem naszej placówki oraz wyspecjalizowanej 
kadry.  Przejrzała  klasy  oraz  ich  wyposażenie  i  stwierdziła,  że  należy  się 
podziękowanie organowi prowadzącemu. 

Radny Sławomir Jamka: 
� Proszę, aby wpłynąć administracyjnie na właścicieli działki w Rosnowie, która jest 

wystawiona na sprzedaż. Przebywają tam osoby pod wpływem alkoholu, a ponadto 
2 topole znajdujące się w pasie drogowym są zarośnięte i zagrażają bezpieczeństwu.

� Uczniowie  oraz  nauczyciele  WF  zwracają  się  o  przywrócenie  na  Orliku  koszy 
(mobilne) do piłki koszykowej.

Sylwia Krępeć – Sołtys Sołectwa Wyszewo:
� Chodnik - na wysokości mostku w Wyszewie (po prawej stronie) zaczyna zapadać 

się kostka brukowa do rzeczki. Proszę o zgłoszenie tej usterki.
� W  związku  z  demontażem  dachu  eternitowego  na  przystanku  w  Wyszewie 

zakupiliśmy  blachę.  Została  zdeponowana  w  strażnicy  OSP,  a  w  sobotę  będzie 
zamontowana na przystanku przez druhów OSP.

� Dziękuję w imieniu mieszkańców za zorganizowanie dożynek gminnych. 
� Dziękuję  p.  Wójtowi  i  p.  Sekretarz  za  nominację  do  tytułu  „Aktywnej  kobiety 

powiatu  koszalińskiego”.  Odebrałam  tę  nagrodę  na  dożynkach  powiatowych  w 
Będzinie. 

Andrzej Ćwikliński:
• Jestem prezesem OSP Rosnowo i  z  dniem dzisiejszym złożyłem rezygnację  z  tej 

funkcji.  Nasza  OSP  powstała  (została  zarejestrowana)  w  styczniu  2009  roku. 
Tworzyła się przez cały 2008 rok. Zgłosiła się głownie młodzież nieletnia. Podczas 
składania wniosku w Krajowym Rejestrze  Sądowym pracownica pytała, czy my to 
pisaliśmy,  i  czy  z  gminy  jest  ktoś  obecny.  Jeszcze  przed  zarejestrowaniem 
organizowaliśmy nad jeziorem imprezę dla wszystkich mieszkańców z okazji Wielkiej 
Orkiestry Świątecznej Pomocy, bo do tej pory była to impreza zamknięta. Straż w 
Rosnowie jest bardzo potrzebna. Według Państwowej Straży  Pożarnej w Koszalinie 
teren Rosnowa jest pod tym względem białą plamą.
Byłem jako prezes za tą straż odpowiedzialny, ale z tego nic nie powstało – nie były 
realizowane  działania,  do  których  ta  straż  została  powołana  (ochrona 
przeciwpożarowa). Teraz wiem, że do tego musi być wola ze strony Urzędu Gminy. 
Sami nic nie stworzymy. Wyposażenie 1 osoby, która będzie miała prawo udziału w 
akcjach ratowniczych to koszt 4000 zł.  Dodatkowo musi przejść szkolenie. Straż 
powinna mieć też odpowiednie pomieszczenie oraz samochód i wyposażenie. Nie da 
się tego stworzyć bez pomocy gminy. Należało powiedzieć to na samym początku, że 
gmina nie ma środków na utworzenie OSP w Rosnowie (ok. 200.000 zł). 

• Chciałbym prosić o to, aby w Urzędzie Gminy nastąpiła zmiana – jako społecznik 
nie czułem tego,  że  jestem potrzebny,  że  taka działalność jest potrzebna. Nie  ja 
powinienem prosić  w  gminie  o  pieniądze  na  jakiś  cel,  tylko  gmina  powinna  to 
zaplanować – z gminy powinna wyjść inicjatywa. Trzeba zachęcać tych, którzy chcą 
coś zrobić, a nie zniechęcać (przykład Pawła Gajdzicy).

Tadeusz Mikulski – Sołtys Wyszeborza:
� Dziękuję wszystkim mieszkańcom za udział w dożynkach gminnych. Nasz wieniec 

zajął II miejsce w konkursie. 
� Wokół chodnika zbiera się woda. Tam powinna być zrobiona druga studzienka.
� 10 października o godz. 1800 odbędzie się otwarcie klubu w Wyszeborzu. Zapraszam 

wszystkich na tę uroczystość. 
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Józefa Bieruta – Sołtys Sołectwa Manowo:
� Chodnik do ośrodka zdrowia nadaje się do remontu. Korzystanie z niego jest już 

niebezpieczne. Parking również wymaga remontu.
� Droga do kamienicy – jest bardzo zniszczona i trzeba pomyśleć o jej naprawie.
� Na nowej drodze powiatowej tworzą się ogromne kałuże.

Radny Mieczysław Kuźniarki:
� Budowa stadionu  w Manowie  –  mieszkańcy  przy  tej  inwestycji  wykonują  prace 

społeczne. Pracowaliśmy przez 5 sobót (72 osoby) i 4 popołudnia (24 osoby). Daje to 
razem 480 godzin. Usługi koparko-spycharką świadczone przez mieszkańców – 14 
godzin.  Te  prace  zostały  wykonane  nieodpłatnie  przez  mieszkańców  Manowa, 
Bonina i Rosnowa. 

Radna  Barbara  Zmuda-Trzebiatowska:  pan  Ćwikliński  poruszył  bardzo  ważny  temat. 
Prosiłam kiedyś p. Zwiefkę, żeby zorganizowała spotkanie z organizacjami pozarządowymi 
z terenu gminy, abyśmy mogli się poznać. Może Pan Wójt  ma większy wpływ na decyzję, 
żeby przed przyjęciem planu współpracy z organizacjami pozarządowymi zrobić spotkanie 
dotyczące potrzeb tych organizacji. 

Bogumiła Wasilewska – Prezes Zarządu Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej:
� W Boninie odbyła się impreza pn. „Święto pieczonego ziemniaka”. Część z Państwa 

uczestniczyła. Rada Osiedla bardzo się napracowała i pomimo deszczu impreza była 
udana i zabawa trwała do godz. 300.

Andrzej Ćwikliński: należało jasno powiedzieć na samym początku czy OSP Rosnowo ma 
szansę  realizację  swoich  zadań.  Niedługo  odbędzie  się  zebranie,  na  którym  można 
przekazać informację dotyczącą funkcjonowania tej jednostki. 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy: nowe rodzi się w bólach. OSP Rosnowo rodziło się w 
cierpieniach ponieważ takich zapaleńców jak Andrzej nie było dużo (może jeszcze jeden). 
Było bardzo dużo młodzieży, ale w tej grupie był również margines rosnowski. Ta młodzież 
w pewnym momencie Andrzeja pozbawiła funkcji prezesa i  wybrali  sobie nowego. Było 
pięknie dopóki się nie musieli szkolić. Kolega nie mógł zebrać odpowiedniej liczy ludzi. 
Rotacja przez te lata była bardzo duża. Bezpieczeństwo przeciwpożarowe jest zadaniem 
własnym gminy, jak wiele jeszcze innych zadań. To jest stowarzyszenie i nie możemy w nie 
ingerować. Ja widziałem tam pracę tylko 1 człowieka, chociaż w trakcie imprez młodzież 
pomagała (2-4). Umundurowanie i wyposażenie to koszty idące w dziesiątki tysięcy złotych, 
a sprzęt to setki tysięcy. Na te chwilę w Rosnowie nie ma nawet miejsca na lokalizację 
siedziby (garażu). Jest deklaracja, że komendanci z Koszalina i ze Szczecina dofinansują. 
Dzisiaj  wóz  bojowy kosztuje  kilkaset  tysięcy  złotych.  Ale  to  nie   wszystko.  Dzisiaj  się 
wymaga  od  OSP,  żeby  wchodzili  w  skład  ratownictwa  drogowego.  To  prawda,  że  po 
likwidacji  straży  na  lotnisku  powstała  biała  plama.  My,  jako  gmina  mamy  dobrze 
zorganizowaną  1  drużynę.  Zanim  wydamy  następne  złotówki,  to  jako  Wójt  chciałbym 
wiedzieć, czy to nie jest słomiany zapał kilku chłopaków. Brakuje właśnie takich osób 
ustabilizowanych, jak Andrzej. Dzisiaj taka odpowiedź nie padnie. Musimy się zastanowić 
czy jest sens wydawać następne pieniądze. Dziękuję Tobie, bo na ciebie zawsze mogłem 
liczyć  i  kilku  innych  chłopaków  (3-4),  ale  to  jest  za  mało.  Drużyna  powinna  liczyć 
kilkanaście osób. 

Andrzej Ćwikliński: nie można przekreślać wszystkich, bo różni są ludzie. To nie oni mnie 
odwołali. Ja postawiłem warunek i powiedziałem, że nie mogę być przedstawicielem takich 
osób, które nie przynosiły chluby. Należy powiedzieć wcześniej, czy straż w Rosnowie ma 
funkcjonować,  czy  nie.  Rotacje  są  wszędzie.  Na tą  chwilę  możemy zrobić  imprezę,  nic 
więcej. Jak ktoś chciał zostać strażakiem, to zrezygnował. Nie należy się dziwić, że młodzi 
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ludzie odchodzą, jak widzą że z tego nic nie będzie. O młodych ludzi, którzy chcą coś robić 
trzeba zadbać. 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy: dzisiaj stowarzyszenie OSP, to nie jest Stowarzyszenie 
Ziemi  Manowskiej,  którego członkowie  złożą po  5  złotych miesięcznie  i  stowarzyszenie 
może działać. W OSP trzeba włożyć pół miliona. 

I przerwa – 1235 1255    

Ad.II.1. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) rozpatrzenia informacji o przebiegu wykonania budżetu za I półrocze 
2012 roku,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 20 września
2012 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? 
Wójt: na posiedzeniu komisji było zapytanie dotyczące dowozów – dlaczego 
PKS nie realizuje wszystkich dowozów. Wszyscy radni dostali odpowiedź na 
piśmie. Dowozimy 7 dzieci niepełnosprawnych (tyle miejsc jest w naszym 
samochodzie), ale potrzeb jest więcej i dlatego niektóre sprawy rozpatrujemy 
indywidualnie. Problem jest z Grąpą – rodzic wyliczył opłatę za dowóz swoim 
samochodem i tyle musieliśmy zapłacić. Nie mogłem znaleźć innej osoby 
chętnej na dowożenie dziecka z Grąpy (10 km dziennie). Staramy się dogadać 
z rodzicami. Niektórzy rodzice liczą tylko za benzynę. W samochodzie dla osób
niepełnosprawnych z reguły mamy pełną obsadę. Obowiązkiem gminy jest 
dowóz uczniów do gimnazjum włącznie. 
Nawiązując do wczorajszego spotkania w Świeszynie to dobrze wypadamy, 
jeśli chodzi o wydatki oświatowe. Oni wydają na dowożenie uczniów ponad 
400.000 zł, a my 290.000 zł. Pani Halina Śliwa jest przygotowana 
merytorycznie, ponieważ była sekretarzem w szkole i bardzo dobrze zna 
arkusz organizacyjny (dokładnie analizuje). 
PKS wykorzystuje busy, które zajeżdżają do tych małych miejscowości. Nie 
ma większych problemów z dowożeniem uczniów do szkół. 

Jan Prus – Przewodniczący Rady: opinię RIO (pozytywną) o wykonaniu 
budżetu za I półrocze przedstawił Sławomir Jamka na posiedzeniu komisji 
w dniu 20 września 2012 roku. 

Uchwała otrzymała Nr XXII/137/2012, podjęta została 14 głosami za, 
przy 1 wstrzymującym się.  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

b) zmian w budżecie Gminy na 2012 r.,
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 20 września
2012 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania

Uchwała otrzymała Nr XXII/138/2012, podjęta została 10 głosami za, 
przy 5 wstrzymujących się.  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych
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c) podziału Gminy Manowo na okręgi wyborcze, ustalenia ich granic i 
numerów oraz liczby radnych wybieranych w każdym okręgu
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 20 września
2012 roku. Czy do tej uchwały są jeszcze jakieś pytania? Nie widzę – 
przechodzimy do głosowania

Uchwała otrzymała Nr XXII/139/2012, podjęta została 14 głosami za, 
przy 1 wstrzymującym się.  
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych

Ad.II.2. Wolne wnioski i informacje

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
� Udzieliłem  odpowiedzi  na  pismo  p.  Muchy  dotyczące  wykładu  prof.  Tadeusza 

Piecucha, w którym wyjaśniłem dlaczego p. Mucha nie został o tym poinformowany.
Wójt: dostaliśmy zaproszenie z p. Darią zaproszenie od p. Muchy do Mediolanu. Pan 
Jerzy Mucha prosił o spotkanie z członkami Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej, żeby 
przekonać ich do swojej idei.

� Podjęcie uchwały w sprawie zakazu budowy spalarni w Cewlinie – byłoby to istotne 
naruszenie ustawy o samorządzie gminnym (art. 18 ust. 2 pkt 2) przez Radę Gminy. 
Miałaby charakter polecenia co  do sposoby załatwienia konkretnej sprawy przez 
Wójta. Należy to do kompetencji Wójta. 

Radna  Daria  Stasiak:  proszę,  aby  na  następne  posiedzenie  Komisji  przygotować  dla 
radnych  informację  na  temat  ustawy  o  utrzymaniu  porządku  w  gminach.  Trzy  opcje 
naliczania  opłat,  które  przewiduje  ustawa  krzywdzą  konkretne  grupy  społeczne. 
Zastanowimy się i przedyskutujemy wspólnie tę kwestię. 

Wójt: uważam, że jako związek celowy doprowadzimy do ujednolicenia opłat w regionie. 

Ad.II.3. Odpowiedzi na interpelacje

Roman Kłosowski – wójt gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez:
- J. Sałka:

� Lampy – są zapisane w harmonogramie i kolejno będą realizowane.
� Plac zabaw – jest zlecone, czekamy na realizację. 
� Opłaty za klub – odpłatność będzie i wrócimy do tego tematu. Dobrze byłoby, 

żeby przy ustalaniu stawek byli obecni sołtysi i radni. 
Irena Oleksy – sekretarz gminy: potrzebny jest regulamin korzystania ze świetlic, 
nad którym obecnie pracuję. Na podstawie tego będą ustalone odpłatności. 

- S. Turowskiego: 
� Chodnik w Boninie:

Ryszard Wojtyniak: p. Kobus w poniedziałek poinformował, że usterkę usuną w 
przyszłym tygodniu.

- P. Teterycza: 
� Obsada świetlicy w Cewlinie – było dużo emocji w tej sprawie. Wpłynęło 7 ofert i 

została wybrana kandydatka z Rosnowa. 
- K. Dańczaka:

� Wiaty  przystankowe  –   dziękujemy  p.  Sołtysowi  i  radnemu  za  remont  wiat 
przystankowych. 

- S. Jamki:
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� Działka w Rosnowie – wyślemy pismo do właściciela działki w sprawie zadbania 
o własność. 

� Kosze do koszykówki:  kosze zostały zdemontowane a nie zlikwidowane. Będą 
kosze mobilne. Wszystko mamy zdeponowane w kotłowni.

- S. Krępeć:
� Chodnik w Wyszewie – sprawa zostanie skierowana do p. Wojtyniaka.

- T. Mikulskiego:
�  Studzienka deszczowa przy drodze powiatowej – wszystkie  uwagi  spiszemy i 

skierujemy do p. dyrektora Zarządu Dróg. 
- J. Bieruty: 

� Remont parkingu przy ośrodku – musimy zaplanować w budżecie na następny 
rok.  

- B. Zmudy-Trzebiatowskiej:
� Spotkanie z organizacjami pozarządowymi – porozmawiam z p. D. Zwiefka w 

sprawie spotkania, ale proszę zadbać o frekwencję. Nie można też nikogo 
pominąć. 

Barbara. Zmuda-Trzebiatowska: w innych gminach organizacje mają takie spotkania. 
Spotykamy się na różnych szkoleniach i tam się dopiero dowiadujemy, że są inne 
organizacje na terenie naszej gminy. 

Następnie Rada podjęła decyzję, że w ramach oszczędności nie będą zakupione kalendarze 
dla radnych i sołtysów na 2013 rok. 

Ad.II.4. Zakończenie
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął
Obrady XXII Sesji Rady Gminy Manowo.

Protokołowała: 
Anna Drabik
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